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Vasvári
Rétesfesztivál
„Egy fesztivál sikerességének alapja, hogy 

a vezérmotívuma népszerű legyen. A rétes az. 
A másik fontos tényező a kísérőprogramok 
változatossága. Ez is együtt van Vasváron.” 
Ezekkel a gondolatokkal kezdte fesztiválkö-
szöntőjét Tóth Balázs polgármester. A város-
vezető a sikeres fesztivál harmadik eleme-
ként az azon résztvevőket nevezte meg. Ha a 
kilátogatók számára a program találkozások, 
beszélgetések apropója, akkor valóban jól si-
került a rendezvény. A Vasvári Rétesfesztivál 
épp ilyennek bizonyult. (Részletek a 3., kép-
galéria a 8–9. oldalon)

Mindennapi kenyerünket add meg nekünk ma
Augusztus 20-ai városi ünnepség a színházteremben

A hagyományos augusztus 20-ai városi 
ünnepségét a Nagy Gáspár Kulturális Köz-
pont színháztermében tartották, ahol ünne-
pi beszédet Sejber Mihály, Vasvár alpolgár-
mestere mondott. Seba atya megáldotta az 
új kenyeret, majd a Regös Együttes adott 
ünnepi műsort.

A rendezvényen megjelenteket Gergye Re-
zső, a Nagy Gáspár Kulturális Központ igaz-
gatója, az ünnepség moderátora köszöntötte, 
majd tisztelettel felkérte a Vasvárra visszatért 
Tengan Sebastian plébánost, Seba atyát a ke-
nyérszentelésre. A megjelentek az atyával 
együtt, közösen imádkoztak és elmondták az 
Úr imádságát, a Miatyánkot, amelyben elhang-
zik: „Mindennapi kenyerünket add meg ne-
künk ma.” Ezt követően Sejber Mihály, Vasvár 
alpolgármestere mondott ünnepi beszédet.

Ego sum via, veritas et vita, azaz Én vagyok 
az út, az igazság és az élet. Ezt olvashatjuk 
aranybetűkkel a Szent István Bazilika homlok-
zatán, kezdte beszédét az alpolgármester.

„És ha ezen az épületen olvassuk Jézus sza-
vait az igazságról, az életről, az útról: eszünk-
be kell jusson a magyarság útja Szent Istvánig, 
majd az út, melyet a keresztény Magyarország 
megtett. Amikor a magyarok a Kárpát-me-
dencébe település mellett döntöttek, már év-
tizedek óta jelen voltak katonailag Európában. 
Jelentős és mozgékony haderejükkel köny-
nyen megváltoztatták az erőviszonyokat az 
éppen szomszédjaikon felülkerekedni akaró 

fejedelmek kérésére. Nagy Károly birodalma 
már 50 éve felbomlott. Állandóan harc folyt 
a hegemóniáért a francia, német, bajor, itáliai 
területek több tucat hercegsége között. Ugyan-
akkor a szlávok ellen irtó hadjáratok folytak a 
germánok részéről, így jobbnak látták, ha fel-
veszik a kereszténységet. Mindenesetre ekkor 
kapják ezt a negatív közös szláv elnevezést. A 
Kárpát-medence átmeneti terület volt abban 
az időben. Az avar birodalom 800 beli fel-
bomlása és a nép keresztény hitre térése után 

a főleg avar, de szláv, hunutód szkláv, germán, 
sőt feltehetőleg romanizált töredékek mozaik-
ja töltötte ki a lakott részeket. Igényt tartottak 
a terület – főleg a Dunántúl – fennhatóságára 
a bajorok, a morvák a világi jogokkal is bíró 
salzburgi érsekség, amely itt akkor már tucat-
nyi templomot épített, de a bizánci és a római 
pápaság is igényekkel lépett fel, a Tisza vidé-
két pedig a bolgárok szerették volna megsze-
rezni”, foglalta össze a történelmi időszakot.

(Folytatás a 2. oldalon.)
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Augusztus 20-ai városi ünnepség
a színházteremben

„Ebben a helyzetben a magyarok a helyi 
lakosság támogatását bírva néhány csatában 
legyőzik a riválisokat és megszállják az egész 
területet. Hamarosan szembe kellett nézniük 
a német hercegségek egyesült seregeivel is, 
de 907-ben Pozsonynál megsemmisítő vere-
séget mértek rájuk. Ezután nem kérdés, hogy 
a magyar jelenlét állandóvá vált, ugyanakkor 
a törzsszövetség nem kívánt újabb területeket 
elfoglalni. Ekkortól újra bevonta őket a nyugat 
az egymás elleni harcokba, ez a klasszikus, de 
hibás elnevezésű kalandozások időszaka, ami-
kor is szintén a megrendelők érdekeihez iga-
zodva pusztítottak területeket, a megegyezés-
ben nem szereplőket érintetlenül hagyva, sőt 
azok támogatását bírva. Ezen hadműveletek 
90%-ban sikeresek voltak, közülük legjelentő-
sebb az utolsó előtti 954-es volt. Akkor Bulcsú 
vezetésével mintegy 35 ezer emberrel – köz-
tük néhány ezer bolgár és besenyő – 100 ezer 
lóval folytattak egy féléves hadműveletet. – 
ekkor terjed el a mondás a magyarok nyilairól.

Bulcsú maga bizánci kitüntető címekkel 
rendelkezett, mint általuk keresztelkedett 
fontos személy. Szoros szövetségben volt a 
bajorokkal, akikkel házassági politikát is foly-
tatott.

I. Ottó azonban 955 tavaszától minden ta-
valy ellene szervezkedőt legyőzött, elfoglalta 
a bajorok székhelyét Regensburgot is, ekkor a 
bajor hercegek (már nem először) Bulcsúhoz 
menekültek és rábírták egy újabb hadjáratra, 
de ehhez már kevés támogatást tudott gyűjte-
ni, hisz nem volt szokás minden évben hadjá-
ratra menni, a törzsek pedig mindig önállóan 
döntöttek. A fejedelemség is csak névleges 
hatalom volt.

Az így kivonuló 8000 fős töredék had vere-
sége nem volt kérdéses, sőt még az ígért bajor 
segítség is ellene fordult.

Az augsburgi vereséget persze senki sem 
értékelte túl, nem indult támadás a magyarok 
ellen, ők sem fontolgattak bosszúhadjáratot.

Az utód, II. Ottó egységesülő birodalma 
viszont Gézát határozott lépésekre késztette. 
972-ben megkeresztelkedett Bizáncban. Kö-
vetkező évben máris meghívást kapott Ottó-
hoz a birodalmi gyűlésbe, ahova csak követeit 
küldte el. A Quedlinburgi szerződés tartalma 
nem ismert, de valószínűleg akkortól engedi 
be a nyugati térítő papokat és a kereskedőket. 
Szervezni kezdi fi a Vajk utódlását. Istvánként 
megkeresztelteti és feleségül kéri számára 
Nagy Károly leszármazottját, bajor Gizellát. 
996-ban ülik az esküvőt. Ekkor már III. Ottó 
a császár. 1000-ben történhet a koronázás, 
melynek részleteiről, magáról a koronáról 
máig nincs egyértelmű tudományos állásfog-
lalás. Tucatnyi kutatást kellene végre össze-
gezni teljes körűen. Koppány a senioritás elve 
jogán István ellen fordul, de a fejedelmi törzs 

ellen nem tud más támogatókat szerezni. Ist-
ván legyőzi és felnégyelteti. Megkezdi a törzsi 
területek rendszerének felszámolását. Legyűri 
az ellenállókat és minden törzsből nagy szám-
ban telepíti szét a népességet egyenletesen az 
országban. Így jár el később a külföldi telepe-
sekkel is, nagy tömegben senki nem telepedhet 
meg egy helyen. Így erősíti meg a létrehozott 
várispánságokat és a saját fejedelmi területe-
in kezdve az alapított püspökségeket. Önálló 
egyházkerület jön létre Európában, melynek ő 
az apostoli feje. Az ehhez kapott apostoli ke-
reszt ekkor ugyanolyan, mint a pápáé (és) nem 
azonos a kettős kereszttel.

Sok kutatás támasztja alá azt a nézetet, 
hogy a magyarság számarányában elmaradt az 
itt lakó már keresztény avar és egyéb népes-
ségtől, illetve maga is keresztény kultúrkör-
ből érkezett. Közép-Ázsia nem volt pogány 
vidék. A perzsa fennhatóság a zoroaszter hit-
tel visszaszorul a Bizánci hatás miatt, a szír 

Nesztoriánus kereszténység terjed el, közben a 
manicheizmus, buddhizmus is teret nyer. Ezek 
a nagyvallások mind egymás mellett éltek 
akár szinte máig fennmaradva. Zubin Meta, 
vagy Freddi Mercury ilyen óperzsa vallású 
családba született. E vidéken a Kaszpi-tenger 
környékén a vallási tolerancia volt a jellem-
ző, ahol az északi perifériális kis közösségek 
pl. a sámánizmust használták. Csak az iszlám 
terjeszkedés vet ezeknek véget, együtt jelent-
kezve egy általános éghajlati kiszáradási fo-
lyamattal, mely a mozgékonyabb magyarok és 
besenyők nyugatra tolódását vonja maga után.

A fenti vallások bármelyike jelen lehetett 
egyszerre a törzsszövetségben. A népesség 
római katolicizálása tehát nem volt lehetetlen, 
nem keltett végzetes indulatokat. 10 falu épít 
templomot, melyet a király szerel fel kegy-
tárgyakkal. A vásárnapokat Szt. István a va-
sárnapokhoz rendeli, megkönnyítve ezzel az 
istentisztelet látogatását. Népművészetünk is 
tele van akár ókeresztény elemekkel és a ko-
raközépkori vallásosság is beleívódik pl. népi 
énekeinkbe, mindez nem mehetett erőszakkal.

Ugyanakkor István nem hoz létre nyuga-
ti típusú hűbéri rendszert. Vannak kirendelt 
szolgáló népek, új birtokosok, de általános a 

familiaritás, mely bármikor felbontható és sok 
a közösen birtokolt terület is: pagonyok, lege-
lők, árterek. Mindezek felett a Szent Korona a 
legfőbb tulajdonos és joghatóság.

Ez a jogi-gazdasági rendszer, melyben a ki-
rály általában a kiegyensúlyozó szerepet játssza 
közösség és magánbirtokosok között hol jól, 
hol kevésbé sikeresen egészen a török időkig 
fennmaradt. A Habsburgok hatalomátvétele az 
1700-as évektől egy negatív folyamat kezdete, 
mert ettől kezdve egyre nagyobb néptömegek 
esnek ki a tulajdonosi státuszból. Egészségtelen 
méretű nagybirtokrendszer jön létre.

1852-től bevezetik a magánbankrendszert, 
a modernizációval együtt járó pénzügyi bi-
zonytalanság a kiegyezés után teljesen ketté-
szakítja az országot. A nemzetiségek is elége-
detlenkednek, megindul a kivándorlás. Az I. 
világháború aztán mindezt felerősíti, Magyar-
ország nyakába szakad a vörös, majd a fehér-
terror, Trianon.

Egy rövid felívelés politikai kényszerpá-
lyákon, aztán a II. világháború vesztesei közé 
kerülünk. A társadalmat és a gazdaságot a 
világ természetes folyásából kifordító szoci-
alizmusnak még az eredményeit sem sikerül 
átmenteni a rendszerváltáskor, mert a közös 
tulajdonlás megint csak felülíródik.

Európa számára a magyar rendszer és tö-
rekvés mindig kicsit idegennek tűnt, ez a tény 
ma sem változott.

Esélyeink a jövőre nézve alapvetően attól 
függenek, hogy erőforrásainkat mennyire tud-
juk jobb együttműködéssel optimalizálni. Eh-
hez sokkal több önkéntesen közös jó szándékra 
lenne szükségünk a társadalom életének min-
den területén. Ezen az úton a Szent Jobb már 
nem vezethet bennünket úgy, ahogy azt szeret-
nénk” – zárta beszédét az alpolgármester.

A rendezvényt az 1972-ben alakult sárvári 
Regös együttes műsora zárta. A zenekar tagjai 
táncházi muzsikát, tánckísérő zenei blokko-
kat, történeti zenét, énekelt verseket játszanak. 
Tánccsoportok kíséretében és pódiumi együt-
tesként eddig 22 országban muzsikáltak. Au-
gusztus 20-án Vasváron léptek színpadra.

Laki László képgalériája
a vasvar.hu oldalon látható.

(Folytatás az 1. oldalról)
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A jeges rétesnek is nagy keletje lett volna
Jubilált a fesztivál. Az idei a tizenötödik 

volt. A csapatok helyben nyújtották, sü-
tötték a Nagy Gáspár Kulturális Központ 
körül felállított sátrakban a különleges fi -
nomságokat. A fesztivál, ahogy szokott, a 
réteskóstolás mellett a jóleső szemlélődésre 
is alkalmat adott.

Vásározók, kézműves foglalkozások, 
hungarikumokat bemutató sátor, fotószínház, 
könyvszobrok, kavicsképek kiállítása, játszó-
házak szórakoztatták a nagyérdeműt. No és 
a színpadi produkciók. Rubint Réka hívószó. 
Hőségriadó ide vagy oda, több mint egy órás 
délelőtti mozgásóráját csaknem százan spor-
tolták végig. A hivatalos fesztiválnyitó ezután 
következett. V. Németh Zsolt országgyűlési 
képviselő nyitotta meg a rendezvényt, aki azt 
mondta: a hőségriadóra tekintettel minimum 
hűtőbe tett gondolatokra vagy akár jeges rétes-
re vágyunk. A környezetügyért, agrárfejlesz-
tésért és hungarikumokért felelős államtitkár 
irodalmi idézetekkel jelezte: a rétes mindig is 
a hazai kultúra fontos része volt. Úgy fogalma-

zott: tradíciónk része, gaszto-remekmű, mely 
számos értéktárban szerepel. Ízig, vérig vasi, 
ízig vérig vasvári. Sok kísérletezés és rendha-
gyó próbálkozás is volt korábban a fesztivá-
lon, de a rétesporták végül mindig visszatértek 
a klasszikushoz, ezek az igaziak. Az almás, a 
mákos, a tökös-mákos. Ezeket sorolta és ré-
szesíti előnyben az államtitkár. A megnyitót 
követően adták át az első vasvári borverseny 

díjait is. Vasvár Város Bora címet Varga Zol-
tán 2013-as évjáratú Malbecje kapta. A vörös-
bor a Béke Napon a Királyok kútjából is folyt, 
ott mindenki megkóstolhatta. Természetesen a 
fesztivál főszereplői a rétesek voltak. Idén az 
új ízekkel kísérletezők is a tradíció jegyében 
próbálkoztak. A tápióságiak például a máktöl-
telékbe meggy helyett aszalt szilvát tettek. Kü-
lönleges ízpárosításnak bizonyult. De ha már 

a rétessorolónál tartunk: Volt palóc, krumplis, 
meggyes-mákos, tökös-mákos és meggyes. A 
legtöbben ismét a túrós rétest keresték. A fesz-
tivál gasztronómia részének zárásaként díjakat 
osztottak a szervezők. Minden nevező csoport 
kapott oklevelet, ajándékot is a vasváriaktól 
azért, hogy helyben és hagyományokat éltetve 
sütötték a rétest. Idén a Réteskirálynő címet 
a mindössze 10 éves Lőrincz Hanna kapta. A 
kislány csapatával Tápióságról érkezett. Elő-
ször jártak Vasváron. Érdekesség, hogy náluk 
is van Rétesfesztivál. Azt tavasszal rendezik. 
A Királynő nem csak készíteni, enni is szere-
ti arétest. Kedvence az almás és a meggyes. 
A Rétesfesztiválon a főszervező, Gergyéné 
Szakály Georgina is kötényt kötött a jubiláló 
esemény tiszteletére. A Mama-Lánya-Unokája 
portán dagasztotta, húzta, töltötte, sütötte a ré-
test, bíztató taps kíséretében.

Fotó: Laki László

Gyermekáldás
Június 29-én született meg Krisz tá-
no vics Hanna, Pataki Vanda Tímea és 
Krisztánovics József kislánya. Gratu-
lálunk!

TeSzedd tájékoztató
A TeSzedd – Önkéntesen a tiszta Magyarországért akció az idei évben 2017. szept-
ember 15–17. között kerül megszervezésre, s idén a Takarítási Világnap köré szer-
veződik. Vasváron a találkozási pont a Petőfi  és Béke utca kereszteződésénél lesz 
szeptember 15-én (pénteken) reggel 8 órakor.
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Királynőnél vendégségben
Királynő vendége voltam. A Ré tes ki rály-

nőé. Idén egy tíz éves kislány, Lőrincz Han-
na kapta meg a címet az ítészektől. Nem 
érdemtelenül. A rendezvényre érve elsőként 
az ő portájukkal találkozott a fesztiválozó, 
ami mellett nem lehetett csak úgy elmen-
ni. Tábori körülmények ide vagy oda, a 
tápiósági csapat otthonosan berendezkedett 
a pár négyzetméteres sátorlap alatt: A ha-
gyományokat idéző konyhai falvédők nap-
ellenző funkcióval díszítették a sátrat. Piros 
vájdlingban gyúrták a tésztát, a konyhaasz-
talon hófehér abrosz réteshúzásra várva, 
ahogy a nagykönyvben is írva van.

A kínáló asztalon kékfestő abroszok, rajta 
krumplis, meggyes-mákos és saját fejlesztés-
ként aszalt szilvás-mákos rétesek sorakoztak 
katonás rendben. Kékfestő kötényben pedig 
Hanna mellett nagymamája, édesanyja, roko-
ni, baráti köre fogadta kedvesen a vendégeket. 
Ez volt az újdonsült királynő rezidenciája, aki 
reggeltől késő estig segédkezett a nyújtásban, 
a rétestöltelék keverésben, töltésben, sodrás-
ban, sütésben és az árusításban.

A kislány elmondta: A nagymamájától ta-
nulta a réteskészítést. Gyúrni még nem szo-
kott, de a kihúzásban segít mindig. A királynő 
nem csak készíteni, enni is szereti a rétest. 
Kedvence az almás és a meggyes. Hanna a re-
ceptet is jól tudja már: Sima liszthez langyos 
sós víz dukál, ebből lesz a legjobb rétestészta. 
Elmondta: Rendszeresen segít a nagymamájá-
nak és a rétessütő csapatuknak. Náluk szintén 
van ugyanis Rétesfesztivál. Közben a porta 
mestere, Halasi Jánosné, Hanna nagymamája 
épp végzett a nagy piros vájdlingban a tészta 
gyúrásával. Büszkén mutatta, milyennek kell 
lennie egy jól kidolgozott tésztának: sima, 
gyönyörű és lágy a tészta, melynek hólyagok 
jönnek a felületén. Ezzel lehet igazán jó dol-
gozni.

Hanna ezeket természetesen mind tudja. 
Kiskorától tanította rá a nagymama. Hihetet-
len öröm volt látni ezt a tésztát. Sok sikerte-
len kísérlet kudarca után különösen tudom 
értékelni, ha valaki ilyet tud kihozni az elején 
sűrű, nokedlitésztának beillő masszából. Hala-

si Jánosné azzal bíztatott: nem kell megijedni, 
ha elfáradunk közben. Tarthatunk pár perces 
pihenőt. A liszt és a sós víz elkezd dolgozni 
ezalatt is. A tápiósági háziasszony azt is el-
mondta: Ha a tészta az öklünkre téve szinte 
folyik le, akkor jó az állaga, akkor lehet elkez-
deni az úgynevezett húzást.

Hanna nagymamája tradíciót visz to-
vább. Ő 38 évvel ezelőtt tanulta, örökölte a 
réteskészítés tudományát édesapjától. Most 
gyermekeinek, unokájának adja tovább és 
mindenki másnak, aki meg szeretné tanulni.

A királynői rétesporta még egy meglepetést 
is tartogatott. Kiderült, hogy az egyik csapat-
tag, Halasi Anita egyben Tápióság polgármes-
tere, akinek meggyőződése, hogy a település 
jövőképének része a hagyományőrző gasztro 
fesztivál. A turisztikai attrakció kicsit kény-
szerpálya is volt a főutaktól elzárt település 
számára. Mivel nincs kiemelkedő iparuk, hát 
gazdasági potenciált a madárcsicsergésben, a 
csendet, nyugalmat árasztó település turiszti-
kai vonzerejében látnak, erre építenek prog-
ramokat. A vonzó környezetre, a természet-
védelemre, a hagyományőrzésre, a gyökerek 
megtalálására épített módszeres marketing 
segíthet a település megismertetésében, nép-
szerűsítésében, ezt a gondolatot hozta Vas-
várra meghívóinak tapasztalatátadásként. No 
meg azt, hogy náluk idén új fejezetet nyitot-
tak a Rétesfesztivál életében. Halételekkel 
kibővítve komplexebb gasztofesztivállá bő-
vítették az eseményt. Ez a gondolat fontos 
lehet a vasvári szervezőknek is, akik jubiláló 
fesztiváljuk gyökeres megújításán dolgoz-
nak a jövőben. Halasi Anita elmondta, hogy 
a Rétesfesztiválon meghirdetett halászlevek 
csatája jó kiegészítő programnak bizonyult. 
Szegedi, bajai, tiszai halászlevek versengtek 
egymással a díjakért.

Pogács Mónika
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A kő lelke
Papp Tímea minden alkotásából árad a melegség, a nyugalom és a természet szeretete

Papp Tímea „A kő lelke – The Soul 
of Stone” facebook oldal tulajdonosa 
kavicsokból és kövekből alkot gyönyö-
rű képeket, hihetetlen érzékenységgel. A 
képek leginkább a romantika világába 
kalauzolnak bennünket, visszatérő témái 
az állatok, az otthon, a család, a tenger. 
Minden alkotásából árad a melegség, a 
nyugalom és a természet szeretete. Mivel 
Timi és a fesztiválon fellépő Bruti az élet-
ben egy párt alkotnak, így hamar jött az 
ötlet a műfajok házasítására. Az első kiál-
lítás és stand-up comedy Vasváron volt, a 
rétesfesztiválon.

A technika nem bonyolult, hisz csak kavi-
csokat kell egymás mellé ragasztani egy fa-
darabra. Erre bárki képes lenne, gondolhatjuk 
első ránézésre. A nehézség abban rejlik, hogy 
a művész megtalálja a megfelelő követ. Ké-
pesség, látásmód kell ahhoz, hogy a földön he-
verő kövekben meglássuk azt a kis lábat, kis 
táskát, szoknyát, hajat, ami szükséges, hogy 
végül összeálljon egy alkotássá. Így egy-egy 
kép sokszor hetekig készül, vagy pihen és vár-
ja, hogy megtalálják hozzá a hiányzó köveket. 

Papp Tímea soha nem nyúl a kövekhez, nem 
alakítgatja azokat, úgy használom fel azokat, 
ahogy a természetben találta. Néha használ 
fát, textilt, zsinórokat, drótot kiegészítőnek. 
Korábbi interjújában így nyilatkozott: „Naiv, 
romantikus embernek gondolom magam, 
mindig is vonzódtam a természet szépsége-
ihez, a mesevilághoz, a természetes bájhoz. 
Ennél fogva nem kell különösebben gondol-
kodnom a képeken, egyszerűen azt adom, 
ami bennem van. Másrészről valójában nem 

is én döntöm el, mit is fogok készíteni, ha-
nem a kő, nekem csak követni kell a lelkét. 
Sokan keresnek meg azzal, hogy készítsek 
megrendelésre, aminek igyekszek is ele-
get tenni, de mindig elmondom, hogy a kő 
fogja eldönteni, hogy lesz-e olyan, amire 
ők vágynak. Azért az emberek legtöbbször 
hasonló képeket várnak tőlem, mint amiket 
megismertek az oldalon, így még mindig 
sikerült megoldani az egyedi igényeket. De 
természetesen az ideális az, ha már az elké-
szült képeket akarják megszerezni. Szinte 
minden képemre akad jelentkező már az 
első pillanattól, de sokszor nemet kell mon-

danom, mert szeretnék elkészíteni egy kiállí-
tásnyira valót. Egyelőre a legfontosabb a saját 
magam szórakoztatása, hiszen óriási boldog-
sággal tölt el a képek készítése. Másodsorban 
örülnék, ha eljutnának még több emberhez, 
amire ugyan a facebook oldalam kiválóan al-
kalmas, de szeretném, ha az emberek élőben 
is megtekinthetnék, mert teljesen más élmény, 
mint a képeken.” Ez a vágya megvalósult Vas-
váron, ahol sokan megcsodálták a templom-
kertben kiállított alkotásokat.

Könyv origamik
A mintáknak, feliratoknak csak a képzelet és az oldalszám szab határt

A Vasvári Rétesfesztivál összes kiállítá-
sát csak szeretni lehetett. Óriási sikert arat-
tak a hajtogatott könyvek is, amelyekről az 
érdeklődők le sem tudták venni a szemüket, 
s bár tudták, hogy nem szabad, de fi noman 
mindenki megtapogatta a kiállított kötetek 
lapjait, hogy megvizsgálják: hogyan jöttek 
létre ezek az alkotások. Kiderült: precíz 
tervezéssel és hajtogatással a megunt, nem 
használt könyvek új megjelenést kaptak 
egy magyar tervezőtől, Farkas Pétertől.

Senki nem szereti a szamárfüleket, de Far-
kas Péter munkái minden korábbi ellenérzés 
ellenére megragadóak. Úgy készíti műveit, 
hogy behajtogatja a könyvek lapjait, s azok 
így adják ki a kívánt háromdimenziós formát. 
A művelethez ollót nem használ, kizárólag 
hajtogat, hogy komplett remekeket alkosson 
állatokkal, lenyomatokkal, feliratokkal.

A szemet gyönyörködtető lakberendezési 
tárgyak szoborként emelkedhetnek ki a polc 
többi könyve közül. Éppen emiatt is sóhajtott 
fel oly sok édesanya az Anya feliratú könyv 
lapjainál. A hajtogatott könyvlapok ideális 
ajándékoknak bizonyulhatnak életünk minden 
nagyobb eseményéhez. A tervező így vall ma-
gáról: „Farkas Péter vagyok gépészmérnök, 
könyvszobrász. 1989-ben mikor megláttam a 
napvilágot, még nem sejtettem, hogy olyan kü-
lönleges tárgyakat fogok alkotni és tervezni 27 

évesen, melyekkel emberek okoznak boldog-
ságot szeretteiknek. Ma már büszkén mondha-
tom, a világ különböző pontjain több mint 500 
embernek szereztek örömkönnyeket egy-egy 
általam tervezett könyvszoborral. Kisgyerek-
ként mindig is szerettem a tárgyak „belsejét” 
felfedezni, látni, hogy mitől mozognak, Ké-
sőbb ez a kíváncsiság hajtott afelé, hogy szét-
szereljek, vagy megjavítsak tárgyakat. Iskolai 
tanulmányaim során viszont a számok és a kép-
letek bűvöltek el. A reál tárgyak szeretete egé-
szen odáig vezetett, hogy a Budapesti Műszaki 
Egyetemen gépészmérnöki diplomát szereztem 

és jelenleg is szakmámban dolgozom Szek-
szárdon. 2014-ben a családtagoknak kerestem 
személyes, különleges és kézzel készített aján-
dékot. Egy külföldi oldalon pillantottam meg 
egy LOVE feliratos hajtogatott könyvet. Nem 
akartam hinni a szememnek, hogy ilyen létezik 
és elkészíthető. Napokig agyaltam rajta, hogy 
is készülhetett, milyen eljárással. A gondo-
latot tett követte és hamarosan elkészültek az 
első könyvszobrok, megjelentek az arcokon az 
örömteli mosolyok, a szemekbe pedig könnyek 
szöktek, Akkor indul el bennem valami… So-
kak számára meglepő dolog, hogy fi atal férfi  
mérnöki végzettséggel miért kezd el kézműves 
vonalon mozogni. A megtanult elméleti tudást 
a munkahelyemen tudom alkalmazni, azonban 
a kreatív barkácsolós, alkotós oldalamat nem 
tudtam eddig kibontakoztatni. Hazánkban raj-
tam kívül néhányan foglalkoznak egy olyan 
műfajjal, ami még érintetlen terület, a hajtoga-
tott könyvek készítésével”

Sok-sok óra, míg elkészül egy könyv, 
mert kísérletezni kell az oldalszámmal, betű-
típussal, magassággal, sokszor akár napokig 
is eltart a „gyártás” folyamata. A könyveket 
egyébként minden esetben Farkas Péter szerzi 
be könyvtárból, antikváriumból, hagyatékból. 
A mintáknak, feliratoknak csak és kizárólag az 
oldalszám és a képzelet szabhat határt.

sna
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A békére koccintottak
Több mint félszázan voltak kíváncsiak 

Varga Zoltán 2013-as Malbec-jére, a vö-
rösborra, mely nem mellesleg idén a Város 
Bora címet is elnyerte, s amivel mindenki 
koccinthatott. Tóth Balázs polgármester 
mondott köszöntőt. Arról beszélt: Három 
dolog miatt alakult úgy, hogy Vasvár Fő 
terén az önkormányzat egy pohár borra 
vendégül látta az ide látogatókat. Az egyik, 
hogy eddig már három városnéző séta volt. 
Mikor a szőlőhegyek közelében jártak, egy-
egy gazda mindig borral kínálta a csopor-
tokat. Ezt a gesztust ezen az alkalmon most 
az önkormányzat szerette volna gyakorolni. 
A Királyok Kútjából a jeles nap alkalmából 
víz helyett bor folyt.

Ezzel köszöntötte a téren összegyűlteket 
a városvezető. Ezután még két indokot mon-
dott arra, miért gondolta úgy Vasvár, hogy 
augusztus 12-én ilyen gasztronómia attrakciót 
kínálnak a Fő téri kútnál. A kezdeményezés-
sel szeretnék elérni, hogy aki még a vasvári 
szőlőhegyeken foglalkozik szőlőműveléssel, 
borkészítéssel, azt biztassa a város ennek foly-
tatására. Ne történhessen meg, hogy tíz-húsz év 
múlva már csak gazos terület lepi el az egykori 
szőlőbirtokokat a város mentén. Tóth Balázs 
hozzátette: Ezért hirdette meg a város idén elő-
ször és hagyományteremtő szándékkal a város 
bora versenyt. Ha ezentúl Vasvárra prominens 
személyiség érkezik látogatóba, akkor ezzel a 
borral kínálják, ebből palackozott bort adnak 
neki ajándékba helyi termékként. Harmadik ok, 
hogy Vasvár Fő terén borral, koccintással ünne-
pi hangulatot teremtettek, az 1664 augusztusá-
ban megkötött Vasvári Békére való emlékezés 
volt. A békekötés mindig jó hírt jelent. Hogy 
ilyen megegyezés helyszíne lehetett a város, az 
fontos a városimázs szempontjából is.

Tóth Balázs polgármester azzal zárta gon-
dolatait: A békekötés zűrös időszakokat zár 
le, egy háborús vagy családi perpatvar végére 
tesz pontot. Az ilyen békére, a nyugodt idősza-
kokra, a békességre koccintottak a térre ellá-
togatók egymással. Az ünnep jó alkalom volt 
arra, hogy beszélgessenek egymással a téren 
bort kortyolva az emberek.

A Békenapra időzítették a városséták ne-
gyedik részét is a szervezők. Stílusosan a 
Béke házba. Ennek történetéről dr. Zágorhidi 
Czigány Balázs történész mesélt az érdeklő-
dőknek. Kiemelte: Leginkább Tretter-házként, 
legújabban Békeházként ismert az épület. 
Vasvárnak erről a Szentmihályfalvi uradalmi 
egységéről az tudható, hogy a Vasvári Kápta-

lan része volt és központi gazdasági szerepet 
töltött be. A káptalani intézőnek lakóháza, iro-
dája volt itt.

A szakember elmondta: Az intézői házhoz 
tartózó terület egykor jóval nagyobb volt. 
A mostani autóbusz végállomástól egészen 
ellenkező irányban, a patakpartig terült el, 
szérűs kert, pajtás kert funkcióval. A gazdag 
történelmi tabló után az épület újkori tulajdo-
nosairól is beszélt a történész: Tretter Győző, 
a város egykori jegyzője vette meg az 1920-
as években a parcellásítás miatt már kisebb, 
jelenlegi területet és házat. Itt született, élt és 
praktizált dr. Tretter László, a jegyző fi a, aki a 
város és térség elismert orvosa volt. Ő hagy-
ta Vasvárra a házat, így lett az önkormányzat 
tulajdona. A város csaknem egy évtizede fel-
újította egy pályázatból. Az épület pedig Béke 
Házként az egykori vasvári békekötés relik-
viáit, másolatait őrzi, másrészt a Vas megyei 
Képzőművészeti Gyűjteménynek ad helyet. 
Az érdekes történelmi háttér megismerése 
után a képzőművészeté lett a főszerep. A Vasi 
Képzőművészeti Gyűjtemény eddigi történe-
téről, a festmények művészettörténeti jelen-
tőségéről Tóth Csaba, Munkácsy díjas festő-
művész beszélt az érdeklődőknek. (Minderről 
részletesen a következő oldalon.)

Pogács Mónika
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Megnéztük együtt az Békeházat
A városi Békenap rendezvényeihez 

kapcsolódva augusztus 12-én a Békeházat 
néztük meg együtt. A ház történetét dr. 
Zágorhidi Czigány Balázs múzeumigazgató 
ismertette, az épületben elhelyezett képző-
művészeti gyűjteményt pedig Tóth Csaba 
Munkácsy-díjas festőművész, a gyűjtemény 
létrehozója mutatta be az érdeklődőknek.

A nyári hőségben sem csökkenő számú 
érdeklődők megtudhatták, hogy a ház történe-
te – a korábbi séták állomásaihoz hasonlóan 
– a vasvári káptalanhoz kapcsolódik: Békeház 
tulajdonképpen a káptalan vasvári birtokköz-
pontjához tartozó intézői lak volt, ahol a gaz-
daság irányítói, később bérlői laktak. A jeles 
egyházi intézmény vasvári és város környéki 
birtokai ugyanis a török idők után is megma-
radtak, és ezt a kiterjedt birtokot innen irányí-
tották.

A ház azonban nem önmagában állt, va-
lójában egy terjedelmes gazdasági központ 
része volt, amely a mai Kossuth utcától egé-
szen a Köztársaság térig, illetve a patakpartig 
(Áchim András utca) tartott. A területen szá-
mos épület: magtár, istállók, pajták, cseléd-
házak álltak, mint ahogy az a város 1857. évi 
kataszteri térképén még jól látszik.

A Szombathelyre áttelepedett káptalan 
azonban távoli birtokközpontját nehézkesen 
tudta működtetni, így már a 19-20. század 
fordulóján bérbe adta, majd az I. világháború 
után eladta azt. A birtokokat részben magán-
személyek, részben a város vásárolta meg, a 
birtokközpont területén pedig új utcát (a mai 
Ady Endre utca) jelöltek ki és háztelkeket ala-
kítottak ki. Az eredeti épületek közül csupán 
három maradt fenn: maga a Békeház, az ennek 
telkén álló ún. Ezredes ház és a két telekkel 
távolabb álló magtár, a későbbi ÁFÉSZ raktár. 
A Békeházat a káptalani birtokok eladásakor 
Tretter Győző, Vasvár város jegyzője vásárol-
ta meg, aki itt alakította ki családi házát. Tőle 
örökölte meg fi a, dr. Tretter László, a város 

köztiszteletben álló orvosa, aki egészen halá-
láig lakta a házat (innen az épület Tretter-ház 
elnevezése).

A Tretter-házat – mint a város egyik legré-
gebbi épületét – a helyi hagyomány mindig is 
az 1664. évi vasvári békekötés helyszíneként 
tartotta számon. Ez azonban kétségtelen téve-
dés, mivel az épület jóval későbbi, feltehetően 
csak a 18. század végén épült. Hol kötötték 
akkor a vasvári békét? Feltehetően a török tá-
borban, mint ahogy az a korban szokás volt, 
az érintett felek a nagyvezír sátrában tárgyal-
tak. Erre utal a béke latin szövege is (másolata 
a ház pincéjében megtekinthető), amely így 
szól: Actum in Castris Turcicis, apud pagum 
Vasvarum azaz Kelt Vasvár mellett a török tá-
borban.

Tretter doktor úr halála után került az épü-
let városi tulajdonba, előbb szakorvosi ren-
delőket alakítottak itt ki, majd hosszú ideig 
üresen állt. Az értékes műemlék 2011-ben 
újult meg, majd 2012-től itt alakult ki a vasi 
képzőművészek munkásságát bemutató tárlat, 
amelyről már Tóth Csaba mesélt:

A Békeház képzőművészeti gyűjteménye 
2012-ben nyílt meg, akkor két egységből 
(Szabadfi  gyűjtemény, V. Tóth László emlék-

szoba) állt az állandó kiállítás. Az eltelt öt év 
alatt három újabb jelentős ajándékozás történt 
(Szakács László festőművész, Pozsonyi János 
festőművész, és Bősze János festőművész 
munkássága), valamint kis lépésekben célirá-
nyos gyűjteményfejlesztés is történt vásárlá-
sok és ajándékozások révén.

Mára véglegesen kialakult az állandó ki-
állítás forgatókönyve, koncepciója. A Tretter-
teremben a 20. század elejének és a két vi-
lágháború közti Vas megyei képzőművészek 
kaptak helyet. A V. Tóth László emlékszoba a 
nyitás óta változatlan, és azóta Szakács László 
festőművész is kapott itt egy emlékszobát. A 
nagyteremben kap végleges helyett a Szabadfi  
gyűjtemény. A folyosón az újabb szerzemé-

nyek kapnak helyet (a 20. század közepének 
Vas megyei képzőművészei). A harmadik kis 
teremben a 20. század második felének Vas 
megyei képzőművészete látható. Ez a terem 
képraktár szerű rendezést kap, ami azt jelenti, 
hogy egymás fölött, több sorban lesznek kiál-
lítva a képek.

A képzőművészeti gyűjtemény ma már 
több ezer tételből áll: a polgármesteri hiva-
talban egy tanulmányi raktár létesült, és a vá-
rosban két helyen is vannak kiállítva a gyűjte-
ményből alkotások, az Egészségházban és az 
új Járási Hivatalban.

A szombathelyi Berzsenyi Könyvtárral egy 
megállapodás keretében időszaki kiállításokat 
rendezünk a gyűjtemény anyagából – mond-
ta el a festőművész – és a tervek szerint 2019 
elején a Szombathelyi Képtárban mutatkozik 
be a vasvári Békeház Képzőművészeti Gyűj-
teménye.

Fotó: Zágorhidi Czigány Dorica

Nézzük meg 
együtt

a Szentkutat!
A Csónakázó tavat és a Szentkutat

bemutatja:
dr. Zágorhidi Czigány Balázs

múzeumigazgató.
Találkozás szeptember 17-én, vasárnap

délután 3 órakor a csónakázó tónál,
a Kígyókirály szobránál.

Októberben a kolostor épületét
nézzük meg együtt.

Városnéző séták V.

A séta résztvevői a Békeház kertjében

Tóth Csaba festőművész a képzőművészeti 
gyűjteményről mesél
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A rétesfesztiválnak, mint már kezdetek óta, Gergyéné Szakály Georgina 
volt a főszervezője. A rendezvényen Rubint Réka tornáztatta meg a meg-
jelenteket, színpadra lépett a Kossuth-díjas Bangó Margit, majd a Tarisz-
nyások együttes, stand-up műsort adott Bruti. Szenzációs Triál kerékpáros 
extrém show-val szórakoztatták a megjelenteket, koncertet adott a népszerű 
musical színész, Feke Pál, valamint nagy kedvencünk, a helyi Karak. Sokan 

érkeztek A dal című műsor óta a zenei életben egyre nagyobb teret hódító, 
körmendi Soulwave miatt. Nagyon szerettük Kádár Ferkó fotószínházát, a 
gyerekek nagy kedvencei voltak a pedálos kisautók és a csodapacik, vagy 
éppen a retró motorok. Volt helyi érték kiállítás, s Hermann Ottó tanösvény 
is. A klasszikus: meggyes, túrós rétesek mellett a megjelenteknek kínáltak 
töltött káposztás, vagy épen vaníliás pudingos-mákos rétest is.

Az íz, ami visszahív!

Laki László képgalériája a vasvar.hu-n tekinthető meg.
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Tudja, hova köti a szíve és a lelke
Meghatározó a család Feke Pál, a közkedvelt

musical színész számára
Édesapa lett Feke Pál színész, musical 

énekes. A közönség által kedvelt és a szak-
ma által is elismert művész felesége, dr. 
Gyenesei Leila csapatvilágbajnok magyar 
öttusázó, olimpikon pár napja adott életet 
első gyermeküknek, Miminek. A művésszel 
még kislánya érkezése előtt, egyik fellépését 
megelőzően beszélget-
tünk.

Feke Pál lezseren köz-
vetlen a hétköznapokban 
is. Manírok nélkül éli éle-
tét, miközben kizárólag 
családjára és karrierjére 
fókuszál. Koncertközön-
ségének elmesélt egy tör-
ténetet: elmondta, kisgye-
rekként milyen büszkén is 
mutatta meg édesapjának 
egyik rajzát, amely egy fát 
ábrázolt. Az apja ugyan 
megdicsérte, de megje-
gyezte, hogy hiányoznak 
a rajzról a fa gyökerei… 
Ekkor nem igazán értette 
édesapja megjegyzését, 
intését, idő kellett ahhoz, hogy élettapaszta-
latból megértse a szavak mély jelentését. Ma 
már érzi, érti, hogy mennyire fontos a múlt, 
s a gyökerek jelentősége, amit a mai világban 
sokan, sokszor hajlamosak elfelejteni. Hiszi, 
hogy a jelent meg kell élni, de ugyanilyen 
meghatározó a tisztelgés az ősök, a szülők, a 
nagyszülők előtt. Megjegyezte, megpróbálja 
ehhez az értékrendhez mérten élni a minden-
napjait. Életét meghatározza, hogy mindig 
tudja, hova is köti a szíves, a lelke igazán.

– A legfontosabb, hogy nagyon nagy har-
móniában, szeretetben várjuk első gyerme-
künket – jegyzi meg már a beszélgetés elején.

– Sok munkával telt a nyári időszakom, 
nagyon sűrű hónapokon vagyok túl. Ősszel 
elkezdek televíziós műsorban dolgozni, Sop-
ronban lesz egy bemutatóm, utána a The Blues 
Brothers című show műsor látható a város Pe-
tőfi  Színházában. Majd jövő nyáron egy nagy 
musicalben játszom, de erről majd később sze-
retnék tájékoztatást nyújtani.

A beszélgetésből kiderült, hogy két koráb-
bi hobbijára: a golfozásra és a szőlészkedésre 
már nem marad ideje. A családjára, a kertjére 
és a kutyájára fordítja szabad óráit, napjait.

– Amit gyerekkoromban megálmodtam, 
az megtörtént. Azokban a színházakban játsz-
hatom, amiknek kapujában gyerekként au-
togramot kértem. A kikapcsolódás számomra 
valamennyire a szakmám is, amit imádok, 
szeretek. Úgy gondolom, hogy mindig jönnek 
más és más szerepek, musicalek, így jött be az 
életembe a televíziózás is. Sok minden válto-
zik és rengeteg kihívás elé kerül az ember, ami 

frissen és lendületben tart engem is. Remélem, 
sok szép dolog vár még rá.

A legfontosabb teljesült, megérkezett csa-
ládjukba Mimi.

Feke Pál műsorában tiszteletét fejezte ki 
Charlie munkássága előtt, így elénekelte a Jég 
dupla whiskyvel című klasszikust, felhangzott 

a Honfoglalásból a Kell 
még egy szó és az István 
a király című Szörényi-
Bródy rockoperából hall-
ható volt: „Oly távol vagy 
tőlem, mégis közel.”

Feke Pál 1981. június 
6-án született Budapesten. 
Tizennyolc éves kora óta 
folyamatosan színpadon 
szerepel, ahol a világ mu-
sical irodalmának legna-
gyobb szerepeiben volt lát-
ható. Huszonkét évesen – a 
világon eddig talán legfi a-
talabbként – eljátszotta az 
egyik legnehezebb szere-
pet, Webber: Jézus Krisztus 
szupersztárjának címszere-

pét a szegedi Dóm téren. Több hónapon keresz-
tül turnézott az Egyesült Államokban és Kana-
dában az István, a király rockoperával. Számos 
nemzetközi musicalgála vendége volt Német-
országban és Ausztriában. Az ország legtöbb 
színházában és szabadtéri színpadán fellépett 
már, 20 hanglemezen volt közreműködő. 2008-
ban megnyerte a Magyar Televízió István, a 
király rockopera 25 éves jubileumi előadás-
sorozatára elindított versenyét. A legendás 
rockopera István királyaként az egész ország 
szívébe belopta magát. A Társulatban énekelt 
legszebb dalaiból megjelent válogatás lemeze 
hetekig a lemezeladási listák élén szerepelt. A 
megaprodukció bejárta az egész országot: kö-
zel 250 ezer néző látta élőben az előadást 2008 
és 2010 között. Több önálló musical lemeze is 
megjelent legkedveltebb szerepeinek dalaival, 
sajátos stílusára átírt hangszerelésben, vagy 
éppen világslágerek, fi lmzenék, saját szerze-
mények kaptak rajtuk helyet. A Magyar Tele-
vízió Csináljuk a Fesztivált című műsorának 
folyamatos közreműködője és ötödik sorozatá-
nak győztes előadója. Saját műsora indult 2010 
márciusában A zene az kell címmel a Duna Te-
levízióban, melyben műsorvezetőként tűnt fel a 
képernyőn. A tv2 Rising Star című tehetségku-
tató műsorának zsűritagja. Folyamatos színházi 
és televíziós munkái mellett saját zenekaraival 
turnézik, amikkel bejárta az ország szabadtéri 
színpadait és sportcsarnokait. Jelenleg a Bu-
dapesti Operettszínház és a Madách Színház 
állandó művésze, valamint számos vidéki szín-
ház vendégművésze.

sna

Beszélgetés-
sorozat

Folytatódik Vasvár Város Önkéntes Tűzoltó 
Egyesületének népszerű beszélgetéssorozata. A 
tervezett program:

– 10.01., vasárnap 15 óra – Időutazás Ku-
bában címmel tart kerékpáros úti élménybeszá-
molót Nagy Tamás és Szép Bence.

– 10.06., péntek, 20 óra – Ghánából (Ró-
mából) jöttem, mesterségem címere vasvári 
plébános. Beszélgetés Tengam Sebastian SVD 
Seba Atyával.

– 11.03., péntek 19 óra – Beszélgetés 
Verbita nővérekkel.

– 12.01., péntek 19 óra – Zenés énekes est 
meglepetés vendégekkel.

Tanévnyitó a 
zeneiskolában

Tanévnyitó ünnepségünkre és az órabeosz-
tásra szeptember 8-án (péntek) 17 órától kerül 
sor a Vasvári Zenei AMI hangversenytermében. 
Minden kedves érdeklődőt és leendő növendéket 
szeretettel várunk!

Egy intelligens 
anyag

Két napos „REGIO EARTH” vályogépítésze-
ti fesztivált rendeztek a szőlőhegyen Oszkóban, 
Közép-Európában először. A fesztivál gyakorlati 
műhelyfoglalkozásaként egy pavilonépületet ké-
szítettek el, mely „köz-kincs-térként”, cserebere 
térként szolgált az egy héttel később kezdődött 
Gyüttment Fesztiválon. Erről tájékoztatott Bihari 
Ádám főszervező. Az építész, aki egyben a vá-
lyog anyagának kutatója, hozzátette: Az objek-
tum ideiglenesen épül fel a szőlőhegyen. Később 
a Ludwig Kortárs Művészeti Múzeumba kerül.

A Vályogépítészeti Fesztiválon elsősorban az 
ország, de a régió, Közép-Európa szakemberei is 
tartottak előadást. A cél az volt, hogy bemutassák 
a természetes építőanyagokban rejlő lehetősége-
ket és az ökologikus anyagok természetben való 
körforgását.

A szakemberek a vályogban mint építőanyag-
ban a kortárs lehetőségeket vizsgálták. Arról, 
hogy a vályognak mekkora szerepe van, Bihari 
Ádámnak karakteres véleménye van: ő csak eb-
ben látja a jövőt. Egy lakóépület anyaga bontás 
után, ha ahhoz modern építőanyagot használtak, 
veszélyes hulladéknak minősül, lerakókba kerül, 
a termőföldtől foglal el helyet. Az ezekhez hasz-
nált műanyagok, kemikáliák nem állnak a vég-
telenségig rendelkezésre. Életünk egyharmadát 
lakóházunkban töltjük. Nem mindegy, milyen 
körülmények közt.
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30. tanévnyitó ünnepség az általános iskolában
A jubileumi ünnepségen 2017. augusztus 

31-én megkondult a szokásos kolomp, ami 
ezúttal a tanévnyitást jelezte. A kiselsősök 
tanítóikkal ünnepélyesen, zenére bevonul-
tak, s helyet foglaltak az őket megillető fő 
helyen.

A nemzeti Himnuszunk után Gerencsér 
Orsolya felkonferálta a két versmondót: Káldi 
Vincét és Kanizsai Martin, akik versekkel ör-
vendeztették meg a jelenlévőket.

Sejberné Szabó Marianna igazgatónő kö-
szöntötte a diákokat, szülőket, kollégákat, 
minden vendéget, de külön tisztelettel Tóth 
Balázs polgármester urat, a Szülői Közösség 
és az Intézményi Tanács vezetőségi tagjait: 
Dr. Wesselyné Kupi Ildikót, Tóthné Várnagy 
Zsuzsannát, Pölöskei-Nagy Zsuzsannát, régi 
ismerősként köszöntötte Seba atyát, aki átvet-
te Marcel atya után a plébániavezetését, Loyd 
atyát és Márkó testvért.

Az igazgatónő először a diákokhoz szólt, 
örömét fejezte ki, hogy ismét megtöltötték az 
aulát, Reményét fejezte ki, hogy több időt töl-
töttek a szabadban, pihentek is, sokat beszél-
gettek, játszottak is, élményeket szereztek!

„Bízom benne, készek vagytok arra, hogy 
egy szép, új évet kezdjünk együtt! Ehhez csak 
három félre van szükség: Rátok, kedves gye-
rekek, Önökre, kedves Szülők, s ránk, pedagó-

gusokra. Minden rajtunk múlik, az akaraton, 
a jó együttműködésünkön. Nos, erre kérlek 
Benneteket és Önöket kedves Szülők! Tekint-
sük valóban második otthonunknak az iskolát, 
vigyázzunk rá, s persze egymásra is! Érezzük 
jól magunkat benne, de úgy, hogy más is jól 
érezze magát benne!” – mondta az igazgatónő.

Utalt a nyári közös programokra, gratulált 
a kiemelkedő eredményekhez is. Külön kö-
szöntött minden évfolyamot, ünnepélyesen is 
az iskola diákjaivá fogadta az elsősöket, akik 
versekkel köszöntötték a tanévnyitót. Tájé-
koztatta a szülőket és diákokat az új osztályfő-

nökökről: elsőben Szakály Mónika (aki egy-
ben új pedagógusa az intézménynek) és Papp 
Zsuzsanna, 3.b osztályfőnöke Frigyné Kiss 
Éva, 5. évfolyamon Siposné Káldy Gyöngyi 
és Jakabné Varga Ildikó tanárok. Bemutatta 
Tóth Viktor magyartanárt és köszöntötte Hor-
váthné Kapui Zsuzsanna tanárnőt igazgatóhe-
lyettesi minőségben is.

Külön szólt a legnagyobbakhoz, akiktől 
elvárja, hogy a legidősebb diákokhoz méltóan 

viselkedjenek. „Amikor csak tehetem, külön 
szólok a legnagyobbakhoz – kezdte az igaz-
gatónő. A tanév végén, az elballagók Rátok 
hagyták a legnagyobbaknak járó jogokat, de 
kötelességeket is. Azt kívánom Nektek, hogy 
érezzétek magatokat jól az iskola utolsó évé-
ben! Tudásban és emberségben, értékekben, 
viselkedésben egyaránt gyarapodjatok. Azt 
kérem tőletek, fogadjátok meg az intő szót. 
Mutassatok mindenben jó példát az itt álló 
alsóbb éveseknek. Legyetek a partnereink, se-
gítsétek a munkánkat! Az én ajtóm is mindig 
nyitva áll. Gyertek, mondjátok el, ha olyan ké-

résetek, problémátok van, amiben én vagyok a 
kompetens. Nincs olyan, amit nem lehet meg-
oldani, csak akarat kell hozzá.”

Néhány információt is megosztott az igaz-
gatónő: a tanévben a székhelyintézmény 16 
osztályában 314, a tagintézmény egy csoport-
jában 16 tanuló kezdi meg tanulmányait. Az 
első nap teendőiről, a csoportbontásokról, a 
napközi rendjéről kaptak a jelenlévők tájékoz-
tatást.

Elmondta az igazgatónő, hogy „jubileumi 
tanévet fogunk átélni. A harmincadikat. Többen 
vannak a tantestületünkben, akik a kezdetektől itt 
tanítanak, akik az első kapunyitást, tanévnyitást 
is átélték. Szülő is van, aki gyerekként itt volt, 
mikor átadták az épületet, Kovács Feri bácsi (az 
én egykori igazgatóm) után Hollósy László igaz-
gató Úr vette át ekkor az iskola irányítását, az új 
épületet. Számomra nagy öröm, hogy itt lehetek 
a 30. jubileumi évben, itt, amelyik iskola jogelőd 
intézményében tanulhattam én is.”

Ezt követően Tóth Balázs polgármester 
köszöntötte a tanévet, a diákokat, szülőket 
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és a jelenlévő vendégeket. „Azonban nem-
csak az iskola, hanem a vezetője is ünnepel, 
mégpedig a közszolgálatban eltöltött 30. évét. 
Mariann nénit, igazgató nénit régóta isme-
rem, hiszen osztálytársak voltunk. Látom a 
mindennapjait is, hiszen mikor átjövök az is-
kola udvarán, Mariann néni autóját mindig itt 
látom, az irodájában esténként is ég a villany, 
ami azt jelzi, hogy ő még itt van, dolgozik” 
– mondta a polgármester. Nemcsak a jubile-
umért gratulált a város első embere, hanem 
azért is, hogy újabb öt évre megbízást-kine-
vezést kapott az iskola vezetésére. További jó 
egészséget, a munkájához töretlen lendületet 
kívánt, ahogy a szülői közösség és intézményi 
tanács vezetői és tagja is.

Igazgatónő megköszönte a köszöntést, a 
támogatást, melyet kapott és a bizalmat, hogy 
újabb öt évig irányíthatja az iskolát.

Fény derült arra is, hogy miért vannak jelen 
az iskolából már kimaradt fi úk szép, ünnepé-
lyes öltözetben. A polgármester úr okleveleket 
adott át, az igazgatónővel együtt gratuláltak 
és büszkeségüket fejezték ki a kétszeres diák-
olimpiai csapat tagjainak és felkészítő taná-
raiknak, akik bemutatták az első győzelmük 
után koreografált produkciójukat.

Igazgatónő elismeréssel és köszönettel be-
szélt a kiváló együttműködésekről, az összefo-
gásokról, amit eddig tapasztalt a szülők köré-
ben és megköszönte az újabb kezdeményezést 
is, ami a tragédiát ért oszkói iskolatársukról, a 
családjukról szól.

„Kedves Diákok, kedves szülők, kedves 
kollégáim! Ne felejtsék! Hogy milyen lesz is-
kolánk, a tanévünk, az rajtunk múlik! Sikeres, 
emlékezetes, szép együttmunkálkodást kívá-
nok magunknak!

Ezennel a 2017–18. tanévet megnyitom. 
Holnap találkozunk!” – zárta az ünnepséget az 
igazgatónő és a diákok csiripelve vették újra 
birtokba az épületet Demjén Ferenc: De nehéz 
az iskolatáska című dalára.

(A közszolgálatban eltöltött 30 évéről 
Sejberné Szabó Marianna igazgatónőt követ-
kező lapszámunkban kérdezzük.)

Nyári tábor
A tavalyihoz hasonlóan a balatoni Erzsébet 

tábor helyszíne idén is Fonyódliget volt. 71 
gyermekkel indult a busz június 16-án, verő-
fényes vasárnap reggel a táborba kísérőikkel 
(Sejberné Szabó Marianna, Jakabné Varga 
Ildikó, Frigyné Kiss Éva, Kónyáné Novák 

Katalin). A hely többek számára ismerős volt, 
ennek ellenére nagy izgalommal készültek a 
nyaralásra. Az egész tábor ideje alatt élvezhet-
tük a nyári kánikulát. Programokban gazdag 
időszak volt, minden gyermek tudott válasz-
tani a kedvére megfelelő foglalkozások közül. 
Kézműveskedtünk, sportoltunk, táncoltunk, 
sárkányhajóztunk, trambulinoztunk, előadá-
sokon, elméleti és ügyességi vetélkedőkön 
vettünk részt, sokat beszélgettünk, sétáltunk. 
Az egyéni diákolimpiai versenyeken szinte 
minden versenyszámban hoztunk el érmeket, 
(futás, kislabdahajítás, helyből távolugrás, 
fekvőtámasz, ugrókötélhajtás). Van, aki többet 
is. (Frigy Tibor, Frigy Marcell, Kovács Mirel-
la, Kálai Jázmin, Péter Dominik, Dávid Anna, 

Koppán Alexa, Végh Franciska, Káldi Réka, 
Tóth Gabriella, Kóbor Boglárka, Smolczer 
Zoltán).

Az „Egy perc és nyersz” ügyességi vetél-
kedőn csapatunk 3. helyezést szerezte meg. 
Kötélhúzásban nem volt erősebb ellenfél a 

vasvári fi úk és lányok alkotta csapatnál (Káldi 
Réka, Káldi Léna, Tóth Gabriella, Smolczer 
Zoltán, Nagy Joakim, Németh Raul), megsze-
rezték az első helyezést.

Természetesen a balatoni fürdőzés is min-
dennapos programunk volt. A tábori napok 
után a már hagyománnyá volt kirándulás, ha-
jókázás sem maradhatott el Badacsonyra és 
vissza, illetve a nagyon fi nom ebéd a fonyó-
di sétányon. A nyolcadikosok sajnálták, hogy 
utoljára élvezhették az ilyenfajta táborozás 
napjait, a kisebbek pedig kijelentették, ők jö-
vőre is szeretnének táborozni.

Köszönjük a Wessely házaspárnak a tortá-
kat és süteményeket, amivel megleptek ben-
nünket és a születésnapos Wessely Bálintot.

A középiskola hírei
2017. szeptember 1-jén ismét megkezdő-

dött a munka iskolánkban. Ebben a tanévben 
is indult 9. osztály: számítógép szerelő- és kar-
bantartó szakon. Az osztályban szakmájukat 
magas fokon oktató, főiskolai tapasztalattal is 
bíró tanárok fognak tanítani. Erre a képzésre 
még lehetőség van szeptember hónapban is 
beiratkozni azoknak a középiskolás diákok-
nak, akik szívesebben tanulnák ezt az újonnan 
induló szakmát iskolánkban.

A 10. évfolyamon a középiskolai osztály-
ban a szociális gondozó és ápoló szakon, a 11. 
osztályban a szakgimnáziumi képzésben in-
formatikai rendszergazda, valamint szociális 
szakgondozó ágazatban kezdték meg diákja-

ink a 2017/2018-as tanévet.
Az esti felnőttoktatásban a már meglévő 

szociális szakgondozó, valamint szociális 
gondozó és ápoló szakon tovább folytatódik 
a képzés.

Tervezetten szeptembertől újra indul a 
szakmával rendelkező felnőtteknek esti tago-
zaton az érettségire való felkészítő kétéves 
oktatás, valamint felnőttoktatás keretében első 
ízben a szintén kétéves informatikai rend-
szerüzemeltető (informatikai rendszergazda) 
képzés. Ez utóbbira való beiratkozás feltétele 
érettségi bizonyítvány. Mindkét képzés ingye-
nes. A tervezett kezdés szeptember 15-e. Be-
iratkozni még mindkét képzésre lehet.
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Gazdagodjatok mind jobban a szeretetben!
Július 30-án reggel elindultunk a 28. 

Mladifestre Medjugorjebe. Álmosan, de iz-
galmakkal telve vártuk az utazást. Az út 
hosszú volt, de jó hangulatban telt. Imád-
koztunk, énekeltünk gitároztunk, készül-
tünk a szentmisére amit Loyd atya mutatott 
be Makarskán, Horvátországban. Mise után 
volt lehetőségünk körbenézni ezen a gyönyö-
rű szép helyen, de utána indulnunk kellett a 
végállomásunkra, Medjugorjebe Boszniába. 
Mikor megérkeztünk a szállásra nagy szere-
tettel fogadtak minket és elfoglaltuk a szobán-
kat, majd este elmentünk a templomhoz, ahol 
a programok zajlottak.

Voltunk a tihaljinai templomban, ahol megint 
szép gitáros szentmisén vettünk részt, lélegzetel-
állító volt a táj: a gyönyörű tenger és a hegyek, 
nem bírtuk levenni róla a szemünket. Majd végre 
eljött az este és elkezdődött az Ifjúsági Feszti-
vál megnyitója. Gyönyörű énekekkel, táncokkal 
indult a fesztivál, ahol közel 40 ezren voltunk. 
Minden ország bemutatkozott, örültem, mikor 
láttam milyen sok magyar jött ünnepelni és egé-
szen megható volt, amikor felcsendült néhány 
magyar ének és a szentmisén magyar könyörgést 
is lehetett hallani. A szentmise után elimádkoz-
tuk az ott mindennapos rózsafüzért – ami 3x7 
miatyánk üdvözlégy és dicsőség. Ezt az imát 
Mária mondta a látnokoknak, hozzátette, hogy 
ha csak ennyit imádkozna mindenki meg tudná 
meneti a világot, ezért minden nap imádkozzák 
Medjugorjeben ezt a rózsafüzért. Az esti szent-
ségimádásoknál teljes béke szállt erre a szent 
helyre, csendben és néhány énekkel imádtuk Jé-
zust, fesztiválhangulat ilyenkor nem volt, hanem 
teljes kegyelem vett minket körül.

A délelőtti tanúságtételek és katekézisek 
rendkívül tanulságosak voltak. Kedvencem az 
albán bíboros Ernest Simoni volt, aki 25 évig 
volt börtönben a kommunista rezsim alatt, ahol 
végig kitartott a hitében. A börtönben titokban 
misézett, gyóntatott ezért Ferenc pápa bíboro-
si címet ajándékozott neki, úgy hogy egyszerű 
pap volt, nem volt püspök, egyből bíboros lett. 

A bíboros szépen megfogalmazta milyen volt a 
hangulat, azt mondta: „Az angyalok leszálltak a 
Mennyből és itt ünnepelnek, énekelnek, táncol-
nak köztünk.” Alázatos és szerény ember, mindig 
Isten kis morzsájának nevezte magát. A szent-
ségimádásról így beszélt: „A szentségimádáskor 
már a mennyország egyik sarkában érezhet-

jük magunkat.” Tanúságot tett még a Cenacoló 
csoport, akik függőségeket kezelnek, de Mária 
kegyelmével nemcsak az orvostudománnyal, 
hanem az ima erejével szabadítják meg az em-
bereket a függőségeiktől. A Mary’s Meals – Má-
ria konyhája – csoport tanúsága szívbemarkoló 
volt. Ők éhező gyerekeken segítenek, 15 euróból 
egy gyereknek megvan az egy éves élelme, ők is 
idehozták Mária elé a tervüket, mert az a tervük, 
hogy egy éhező gyerek se legyen a világon. Ezek 
a gyerekek napi 3 órát gyalogolnak az iskolába, 
3 órát haza és ott vannak körülbelül 6 órát élelem 
nélkül. Szerencsére egyre többen segítik őket és 
Mária kegyelmével elérik a céljukat, hogy ne 
éhezzenek a gyerekek.

Megtekintettük Mostar várost is, érdekes 
volt, ahogy az iszlám és a kereszténység talál-
kozik szinte elfelezve a várost. Az egyik legfőbb 
látnivaló minden kétséget kizárólag a város jel-
képe, a régi Stari Most-híd, amely a nevét is köl-
csönözte a városnak.

Nagyon meleg volt 40–45 fok volt az átlag 
hőmérséklet, ami éjszakára „lehűlt” körülbelül 
30 fokra. Szerencsére a programban szerepelt a 
kravicai vízesés, ahol lehetett fürdeni. Ott talál-
koztunk egy magyar csoporttal, akikkel összeba-
rátkoztunk. Mindig kérdezték a szervezők: hogy 
bírjuk a meleget? Persze, viccesen mondták, akik 
meleg helyről jöttek: Afrikából, Haitiről, hogy 

ők egy kicsit fáznak, a svédek pedig, hogy ne 
panaszkodjunk, otthon nekik fi zetni kell a szau-
náért, itt pedig ingyen van.

Egyik reggel, sőt inkább hajnalban, mert 
sötétben indultunk el, felmentünk a jelenések 
hegyére, ahol Mária mind a mai napig meg szo-
kott jelenni a látnokoknak. Útközben rózsafüzért 
imádkoztunk. Nehéz talajon, sziklákon kellett 
menni, de volt a csoportunkban két fi atal, akik 
mezítláb mentek fel a hegy tetejére.

Esténként szentségimádás, kereszthódolat 
volt, lekapcsolták a fényeket és mindenki a saját 
gyertyájával világított, Krisztus Világossága be-
ragyogta az egész helyet. Csütörtök este körme-
netben hozták a Szűzanya szobrát a hívek közé. 
Többen elsírták magukat olyan megható volt lát-
ni ezt a körmenetet.

Péntek hajnalban keresztút volt a Križevacon 
a csoportból többen vállalkoztak, hogy felmen-
nek és végigjárják Krisztus szenvedését. Este a 
Cenacolo csoport tartott nagyon vidám előadást. 
Másnap elérkezett az utolsó nap, a fesztivál zárá-
sa. Kicsit szomorúak voltunk, hogy véget ér, de 
a kiváló zenészek gondoskodtak a jó hangulatról 
táncokkal és énekekkel. Vasárnap korán reggel 
egy utolsó szentmise Medjugorjeben, majd in-
dultunk haza. Útközben megálltunk Horvátor-
szágban, hogy fürödjünk egy kicsit a tengerben.

Mikor kérdezték: jövőre megyek-e, gondolko-
dás nélkül azt válaszoltam, hogy igen. Medjugorje 
egy csodálatos hely, ahol nagyon erősen lehet 
érezni Isten áldását és szeretetét. Átjárt minket az 
Úr ereje, sokan mondták az otthoniak közül, hogy 
érezték az imáinkat sok kegyelmet kaptak, mert 
imádkoztunk azokért, akik nem jöttek velünk. Itt 
el tud csendesedni az ember, nincsenek problé-
mák, gondok, nehézségek csak te vagy és Isten. 
Hálás vagyok Szűz Máriának, hogy megjelent itt 
és eláraszt minket ajándékaival. Fogadjuk meg 
a tanácsát, ami a Mladifest mottója volt: Gazda-
godjatok mind jobban a szeretetben.

(Haszán Attila)
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Vasvári Nagyboldogasszony 
búcsúja

A vasvári Nagyboldogasszony templom 
búcsúját 2017. aug. 13-án tartottuk meg. Au-
gusztus 12-én, a Szent Kereszt Felmagasztalása 
Plébánia templomban este a 7 órai szentmisével 
vette kezdetét a búcsúi előkészület, melyet Ka-
szás Csaba, újmisés atya mutatott be. Megha-
tóan szép szentbeszédet mondott, majd a mise 
végén újmisés áldásban részesítette a híveket, 
akiknek ez alkalomból szentképeket osztott. 
Ezután elkezdődött az éjszakai virrasztás. 9-től 
10 óráig imaóra volt a Fatimai engesztelés, majd 
atyák által vezetett Szentségimádás következett.

A szentségimádás alatt a gitáros hangszer 
kísérettel énekelték a dicsőítő énekeket. Majd 

befejezésül egyéni szentségi áldásban része-
sültek a hívek. A szentségimádás után hamaro-
san kezdődött a Keresztút. Ezután folytatódott 
a virrasztás közös imádságokkal, rózsafüzér-
rel és énekekkel.

Reggel 7 órakor szentmisét mutatott be Dr. 
Horváth Lajos atya, majd 8.30 kor Dr. Pem 
László atya. 10 órakor menet indult a Mária 
kegyszoborral a plébánia templomból a teme-
tői Nagyboldogasszony templomba. 10.30-kor 
az ünnepi szentmisét Zakó Jenő, nemesbődi 
plébános celebrált. Délután 14.30-kor litánia 
keretében búcsúztatták a zarándokokat.

A vasvári Mária neve napi búcsút 
szeptember 10-én tartjuk.

Szeptember 9-én, szombaton 18 óra 30 perckor a plébánia templomtól gyertyás kör-
menet indul a Szentkútra, ahol a színpadnál 19 órakor szentmisét mutat be és szentbeszé-
det mond: Pete Polgár Máté atya.

A plébánia templomban egész éjszaka virrasztás lesz, melynek keretében 23 órától 24 
óráig atyák által vezetett szentségimádás, majd éjfélkor keresztút lesz.

Szentmisék szeptember 10-én, vasárnap: reggel 7 óra, délelőtt fél 9 és este 7 óra.
10 órakor az ünnepi szentmisét bemutatja és szentbeszédet mond: Dr. Székely János, 

a Szombathelyi Egyházmegye püspöke. A szentmisét követően körmenet lesz a városban. 
Szeretettel hívunk és várunk mindenkit erre az ünnepi szentmisére.

Délután fél 3-kor litánia keretében búcsúztatjuk a zarándokokat.

A SzKIfi születésnapi 
találkozója

A Szent Kereszt ifjúsági Csoport tagjai idén 
július 29-én Andrásfán ünnepelték fennállá-
suk 3. évfordulóját, illetve köszöntötték a Ró-
mából visszatérő alapító tagot: Seba atyát. A 
program fél 12-kor vette kezdetét dicsőítéssel, 
majd a fi nom palacsintára várva, amit szüleink 
és nagyszüleink készítettek, igénybe vettük a 
helyi művelődési ház csócsóját és ping-pong 

asztalát. Ebéd után tánccal, énekkel és csapat-
építő játékokkal folytattuk napunkat. A közös 
röplabdázás után az agyunk megmozgatására 
is szükségünk volt, hiszen vetélkedő keretében 
küzdöttünk meg egymással két csapatban. A 
napunk zárásaként a már ilyenkor megszokott 
születésnapi videónkat néztük meg közösen.

SzKIfi  csapata – K.K.

A szelektív
hulladékot

szeptember 9-én, 
szombaton
szállítják el. 

Fogadóóra
Tisztelt Vasvári Polgárok!
Meghívom Önöket az eddigi foga-

dóóráimat értékelő beszélgetésre a Bé-
keházba. Ideje: 2017.09.21. 18.00.

2015 januárjától 2017. augusztus 
végéig 21 alkalommal 44 fő keresett 
meg a különböző helyszíneken tartott 
fogadóórán. Ez nem sok és nem kevés. 
Akik felkerestek azok számára névre 
szóló meghívót is küldök, mintegy je-
lezve tiszteletemet azt illetően, hogy 
elismerem a fáradtságát, amit a köz-
ügyek, vagy magánügye képviseletébe 
fektetett. Meglepetés vendégem is lesz 
a rendezvényen.

Öt perces képanyaggal is készülök, 
amik az állampolgári megkeresésekhez 
kapcsolódnak.

Kérem, a Polgárokat készüljenek 
és jelezzék vissza, hogy észrevételeik 
orvoslása megtörtént-e? Javaslataik be-
épültek-e a városi folyamatokba?

Tisztelettel várja Önöket:
Gergye Rezső

Vasvár Város képviselője

Tájékoztató
Tisztelt Lakosság!
Vasvár Város Önkormányzata Kép-

viselő-testülete 14/1992./X.30./ számú 
rendelete alapján az október 23-i nem-
zeti ünnep alkalmából „Vasvár Város 
Díszpolgára” címet, „Vasvár Városért” 
érdemérmet, „Vasvár Város Önkor-
mányzatának a közszolgálatért alapított 
Barabás István Díjat” valamint „Város-
fejlesztésért” Díjat adományozhat.

A kitüntetések adományozását kez-
deményezheti bármely vasvári állan-
dó lakos, társadalmi vagy gazdálkodó 
szervezet, intézmény.

Kérjük, hogy ez irányú ajánlásai-
kat írásban, indoklással együtt a Pol-
gármesteri Hivatal Szervezési, Jogi és 
Igazgatási Osztályára juttassák el 2017. 
szeptember 18-ig.

Vasvár Város Önkormányzata
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Egy közös mű is született a vasvári alkotótáborban
Hat művész csaknem ötven alkotást 

készített az egy hét alatt. Negyedik al-
kalommal szervezett a város Képzőmű-
vészeti Alkotótábort.

A koncepció idén az volt, hogy egy 
paravánt díszítsenek közösen, hogy az a 
jövőben a Nagy Gáspár Kulturális Köz-
pontban is hasznosítható legyen. Emellett 
szabad alkotói lehetőséget kapott minden-
ki, elsősorban helyi témákat feldolgoz-
va. Ezt Nádler László művészeti vezető 
mondta el.

A festőművésztől származott négy 
éve a tábor gondolata, a szervezést azon-
ban mára átadta a városnak. Ő kizárólag 
alkotóként vett részt idén a programban. 
Megítélése szerint az idei szakmai együttlét 
a négy év összevetésében az egyik legjobb 
volt. Egymást inspirálták, lendületet adtak 
a másiknak. A művészeti technikák közt a 
rajzolás, a fi lc, a ceruza, az olaj, a pasztell 
is nagy szerepet kapott. A képeken portrék, 

a rétesfesztivál egy jól elkapott pillanata, 
a kolostor zegzugos boltíves folyosói, táj-
képek. Mindegyiküktől hat, volt, akitől tíz 
mű született. Termékeny tábor volt az idei. 
A kiállítást Gergye Rezső, a Nagy Gáspár 
Kulturális Központ igazgatója nyitotta meg 
a Vasvári Plébánia közösségi termében. A 

megnyitó beszédében azt hangsúlyozta: a 
kiállítás, a tárlatmegnyitó mindig ünnep. 
Ünnep az alkotóknak, aki örül, ha látják 
munkáit és ünnep annak, aki értékeli a 
szépet befogadóként, tárlatlátogatóként. 
Ezután játszani hívta a közönséget. Be-
szédének egy-egy vezérgondolatát előre 
papírra írta. A cédulákat kiosztotta. A 
közönségtől véletlenszerű sorrendben 
kapta vissza ezeket, ez volt a beszédének 
újraszerkesztett vázlata. Egyik ilyen hívó 
szó és vezérgondolat volt a Városséta. 
Természetesen ez is szerves kapcsolatban 
volt a képzőművészeti táborral. Az intéz-
ményvezető elmondta: a tábor lakóival 

és néhány helyivel végigsétáltak Vasvár köz-
pontjában. Két helyet is felfedeztek, ahová a 
jövőben akár festmények kerülhetnének. A 
zeneiskolával szemben, a betonfalra valakik 
hangjegyeket álmodtak. A postával szembeni 
betonfelületre pedig azt javasolták: óvodások 
festhetnék oda színes világukat.

Csülök és sör minden 
mennyiségben

Első alkalommal rendeztek Csülök és Sörfesztivált Győrváron. A két 
napos programot hagyományteremtő céllal indították el. Ezzel újabb 
gasztrofesztivál színesíti a Hegyhát palettáját. A győrvári önkormány-
zat, bár nem volt főszervező, teljes mellszélességgel és támogatással 
állt a program mellé. Támogatásként például a győrváriak ingyen láto-
gathatták a rendezvényt. Azért döntöttek így, azért igyekszik a település 
az ilyen programokat támogatni illetve szervezni egyre nagyobb gya-
korisággal, mert a Hegyháton élő emberek többsége nem teheti meg, 
hogy egy fesztivál kedvéért messzebb utazzon. Míg egy fővárosinak 
vagy nagyvárosban élőnek minden hétvégére juthat szórakozási lehe-
tőség, addig itt a térségben nincs ez így. Ezen próbálnak változtatni. A 
másik ok, hogy a csülök gasztronómiai értékeire hívták fel a fi gyelmet 
a térségre jellemző disznótartásnak, a disznóvágásnak a hagyományai 
miatt. Csülök pedig szinte minden elkészítési formában kóstolható volt. 
Csülökpörkölt, csülök pékné módra, sült csülök és még csülkös lepény 
is volt a kínálatban. Az ételek mögött a sörök választéka sem maradt 
le. A hagyományos és kézműves sörök sokaságában megtalálható volt 
például a csilis vagy csokis ízesítésű is. A szervezők a gyermekekre és 
a családokra is gondoltak, bohóc, játszóház, íjászat és számos gyerek-
program várta két napon keresztül a legkisebbeket. A kulturális progra-
mokat a környékbeli tánccsoportok fellépése is színesítette. A kétnapos 
fesztiválra nem csak a gasztronómia, hanem a könnyűzene kedvelőit is 
várták. A helyi csoportok mellett csaknem tíz népszer előadó, köztük 
DJ Dominique, a Kocsmazaj, a Fáraó együttes, Solymos Tóni és az 
Expressz, Zoltán Erika, Jolly és Suzy lépett színpadra, de a fő attrakció 
a Neoton Família két órás nagykoncertje volt.

Tájékoztató
A Vasvár, Járdányi u. 5. szám alatti állatorvosi rendelőben 
a veszettség elleni eboltás folyamatos, rendelési időben, 
vagy előzetes telefon egyeztetés alapján más időpont-
ban. Lehetőség van – előzetes telefonegyeztetés alapján, 
kiszállási díj ellenében – az eb tartási helyén történő oltá-
sára is. Tel: 06-30/2881474 vagy 06-30/2177572.

Köszönet
Bizonyára sokaknak feltűnt, hogy új hulladékgyűjtőket helyeztünk ki a belvá-

rosban a régi, megkopott kukák helyére. Köszönet Polgár Gábor vállalkozónak, 
aki önköltségi áron gyártotta le az új, igényes szemetes kosarakat.

Vasvár Város Önkormányzata nevében: Tóth Balázs polgármester
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SZÉPIRODALOM
•  Hart: A megváltás útján
•  Lebow: A Figaro-gyilkosságok
•  Pasternak: Lara – Zsivago doktor eltit-

kolt szerelme
•  Lovas: Törzsszövetség
•  Moyes: Tengernyi szerelem
•  Sparks: Kéz a kézben

SZAKIRODALOM
•  Henderson: Találd meg a színeidet!
•  Cameron Diaz: A hosszú élet könyve
•  Spitzer: Kemencék
•  Knecht-Boyer: Babamóka
•  Rupáner-Gallé: Rupáner-konyha 1–2.
•  Váradi: Erdély – Az Anna-báltól a 

Szent Anna-tóig

GYERMEKKÖNYVEK
•  Elekes: Dettikéről és Más isteNEkről
•  Molnár: Kréta-rajz
•  Lindgren: Kalle nyomozni kezd
•  Gáll: Ringató-mesék – Borsi a kertben
•  Balázs: Mesélő nyelvtan
•  Liu: Tiana és Charlotte
•  A szorgos és a rest
•  Lackfi : Japán harcosok és sima buli

DVD
•  Idegpálya
•  Négybetűs szavak…
•  A sötét igazság ligája
•  Aranjuezi szép napok
•  Legendás állatok és megfi gyelésük
•  Sárkányok 1–2.

Értesítjük az érdeklődőket, hogy a könyvtár 
állományából leselejtezett könyvek

kedvezményes áron megvásárolhatók
a nyitvatartási idő alatt!

AJÁNLÓ
a dr. Bendefy László Városi 

Könyvtár új szerzeményeiből

Gyerekkönyvtári 
programok

– Szeptember 6., 13., 20., 27. (szer-
da), 9–12 óra: Babák Könyvtára – foglal-
kozás 0–3 éves korú gyermekek és szüleik 
részére.

– Szeptember 7. (csütörtök), 15–16 
óra: Mesedélután – közös mesehallgatás 
és mesemondás. Simon Réka Zsuzsanna: 
Borzas Füzike.

– Szeptember 21. (csütörtök), 15–16 
óra: Mesedélután – közös mesehallgatás 
és mesemondás. Magyar népmese: Nya-
kigláb, Csupaháj meg Málészáj.

– Szeptember 29. (péntek), 15–17 
óra: Játszóház – játékos foglalkozás 
iskolásoknak: játékok, rejtvényfejtés, 
kézművas foglalkozás.

A Nagy Gáspár Kulturális 
Központ hírei, programjai

Táborok
– IV. Alkotó Képzőművész tábor volt a 

Hegyháti Napok alatt.
– Nagy sikerrel lezajlott a néptánc és kéz-

műves nyári tábor, amelyben 21 fő gyermek 
fordult meg. Aprók Táncára várjuk a jelentke-
zéseket.

– Szombathelyi Ferrum Színházi Tár-
sulás alkotótábora zajlott augusztusban.

– Nagytilajon a Nagy Gáspár Emlékház-
ban verses tábort szervezett az Alapítvány.

* * *
– Jóga tanfolyam indul. Jelentkezés a 

jeno.dudas@gmail.com címen.
– Komolyzenei koncert sorozatra több 

fordulóban igényfelmérést végzünk. Há-
rom előadásból álló sorozatot tervezünk ősz-
től vasárnap délutánonként abban az esetben, 
amennyiben legalább 50 fő igényelné ezt. A 
visszajelzéseket követően készítünk egy kí-
nálatot, amelyből az érintettek választanának 
hármat. Várható ára a sorozatnak 6000 Ft. Az 
előadásokat követően egy tea mellett beszél-
getésre lesz mód egymással és az érintett mű-
vészekkel.

Névvel és pontos elérhetőséggel szíves-
kedjen visszajelezni, hogy részese szeretne 
lenni egy komolyzenei sorozatnak. Jelzéseket 
bármilyen módón (telefon, személyesen, papí-
ron, elektronikusan) fogadunk.

Felnőtt színház bérletsorozat
Az igényfelmérése lezajlott. Az öt előadás 

közé többek között bekerül az igények alapján 
az Anconai szerelmesek, a Tündérlaki lányok 
és a Padlás c. játék is. Az eddigi bérlettel ren-
delkezők számára elővásárlási jogot biztosí-
tunk az eddigi helyére 09.15-ig. Részletesebb 
információk a Központ műsorfüzetében és 
marketinganyagain lesznek elérhetők.

* * *
– Osztálytermi színházi fogalakozások is-

kolai igények alapján kerülnek megszervezésre.
– A Vasárnapi Matiné folytatódik. Az első 

rendezvény 09.24-én 10.30-kor lesz a Budai 
Bábszínház előadásában. Címe: Kalap kaland.

– Borászok keddje 09.12.
– Táncház sorozat indul az ősz folya-

mán, ami már az ötödik szakasz lesz.
– 09.20. Közkincs Kerekasztal Oszkó-

ban 17 órakor
– Kiállítás Molnár Zoltán fotóiból a 

Kisgalérián 09.07.-től.
– Idősek Napja: 10.05.

Pályázatok

Újabb pályázatai lettek sikeresek az intéz-
ménynek: Hegyháti Toborzó – Zenét a temp-
lomokba, 2018 – Vasi Őrtüzek 2018.

Augusztus hónapban újabb két pályázat 
került beadásra: Újra Koncert Nagymákfán 
2018. – A Táncházak ötödik évadja 2017–18.

A fénykereszt felállítását a vasvári 
önkormányzat is támogatta

A Bérbaltaváriak Szülőföldjükért Egye-
sület három éve határozta el, hogy a telepü-
lés szőlőhegyén, a falu legmagasabb pontján 
állítson fénykeresztet és mellette a Hegyhát 
keresztútja is elkészült. Vasvár mellett Csip-
kerek, Csehimindszent, Mikosszéplak, Cse-
hi, Oszkó, Nagytilaj, Bérbaltavár és Vasvár 
önkormányzatai, a Hegypásztor Kör, vál-
lalkozók, szombathelyi támogatók, helyi és 
vasi önkéntesek segítségével készülhetett el 
az emlékmű a hegyen és egy másik, mely az 
egykori tanítókra, lekipásztorokra emléke-
zik, a falu központjában. A templomkertben a 

Fényhordozók Emlékfalát, a falu szőlőhegyén 
fénykeresztet és keresztutat dr. Székely János 
teológus, a Szombathelyi egyházmegye püs-
pöke avatta fel.

Magyarországon 2002-ben állították fel az 
első fénykeresztet Debrecenben. Fehér, kék 
fényei szimbolikusak, a feltámadásra utalnak.

A másik emlékmű a falu központjában, 
1620-tól napjainkig veszi számba név szerint 
a bérbaltavári tanítókat, papokat. Összesen 
178 név került a faoszlopokra, mely Jóó Lász-
ló fafaragó és Kondics Zolán gravírozó keze 
munkáját dicséri.

Eboltás Vasváron
Értesítjük a lakosságot, hogy Vasvár város-

ban az ebek veszettség elleni csoportos, össze-
vezetéses kötelező védőoltására, féregteleníté-
sére, valamint egyedi megjelölésére az alábbi 
helyszíneken és időpontokban kerül sor:

– 09.12. (kedd) 8.00–10.00 között Vasvár, 
Körház udvara, 11.00–12.00 között Kismákfa, 
Kultúrház udvara.

– 09.13. (szerda) 13.00–14.00 között Nagy-
mák fa, bolt előtti közterület.

– 09.14. (csütörtök) 8.00–10.00 között 
Győrvári úti COOP üzlet előtti közterület.

– 09.15. (péntek) 16.00–18.00 között Kis-
állat-kezelő Vasvár, Alkotmány u. 47.

– 09.19. (kedd) 14.00–16.00 között Vas-
vár, Körház udvara (PÓTOLTÁS!)
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GYŐRVÁRI KACZOR KFT.
Nagy szeretettel, felkészült szakember gárdával,
sok éves tapasztalattal és szakértelemmel várjuk

régi és új ügyfeleinket megújult irodánkban

VASVÁRON, A VASVÁRI PÁL UTCA 11/B-ben!

SZOLGÁLTATÁSAINK:
Egyéni vállalkozások, cégek, egyesületek, alapítványok,

őstermelők teljes körű könyvelése

Bérszámfejtés • Üzleti tanácsadás • Könyvvizsgálat • Adótanácsadás

Ha kérdése van, forduljon bátran hozzánk, mi megtaláljuk Önnek a megoldást!

KACZOR ZSOLT +3670/387 0323
PÁL VERONIKA +3630/500 5272 • URVALD MANUÉLA +3630/579 1049

Hagyományteremtő szándékkal Vasváron is elindul
a BABA és FELNŐTT RUHA börze!

Szeretettel várunk minden kedves érdeklődőt szeptember 
16-án 15–18 óráig a Nagy Gáspár Kulturális Központ aulájába, 
őszköszöntő börzénkre!

A börzén árusításra kerülő, kerülhető holmik:
–  elsősorban használt baba- és gyerekruhák 0–14 éves korig
–  használt baba- és gyerekcipők 0–14 éves korig
–  használt babafelszerelések (etetőszék, babakocsi, tolóka, 

bébikomp, ajtórács stb. Nagyméretű baba felszerelés csak FÉNY-
KÉPRŐL! (kiságy, pelenkázó, járóka stb.)

–  használt kismamaruházat és felszerelés (mellszívó, hasszorító, 
szoptatósmelltartó, szoptatóspárna stb.)

–  gyermekvárással, gyermekneveléssel kapcsolatos szakkönyvek, 
újságok, videók, DVD-k

–  kisebb mértékben használt baba- és gyerekjátékok, ügyelve arra, 
hogy a zsibvásár jelleget elkerüljük! Kizárólag játékot árulni nem 
lehet.

–  használt felnőtt ruhák és cipők 18 évtől
A jelenlegi börzére az árusító asztalaink elkeltek!
Kérjük a vásárolni szándékozókat, hogy szíveskedjenek aprópénz-

zel érkezni, hogy megkönnyítsük az eladni szándékozók dolgát!
Bővebb információ: Bozzai Nóra 30/370-29-33, Kovács Ildikó 

30/429-08-68

A következő börze várható időpontja 2018. február!


